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Termoelektrana "Ni-
kola Tesla" i daqe
}e zagrevati vodu re-
ke Save, a stambeni

i poslovni prostor na No-
vom Beogradu, uprkos pre 12
godina usvojenom projektu za
daqinsko grejawe iz Obre-
novca, greja}e se pomo}u
prirodnog gasa. Ovo je, iz-
gleda, potpuno izvesno. Je-
dino nije jasno kako }e Sr-
bija ispuniti obaveze iz
Kjoto protokola o smawiva-
wu emisije ugqendioksida,
koji uskoro treba da rati-
fikuje.  

Mada je 1993. godine proje-
kat za daqinsko grejawe Beo-
grada iz Obrenovca usvojila
Vlada Srbije, i dopunila ga
Aneksom 1999, odluku o odu-
stajawu od ovakvog re{ewa
donela je Skup{tina grada
Beograda. To nam je potvrdi-
la direktor Uprave za ener-
getiku Beograda Jelena
Jevtovi}-Karamata ista-
kav{i da su dve studije
koje je radio Energopro-
jekt-ENTEL, jedna pre
gotovo deceniju i druga
pro{le godine, pokaza-
le da nijedna od varijan-
ti dovo|ewa toplote iz
Obrenovca, odnosno
"Kolubare", nije ekonomski
isplativa. U stvari, prema
wenim re~ima, samo je u jed-
noj, onoj o grejawu iz TENT-
a "A", konstatovano da proje-
kat mo`e da bude na granici
rentabilnosti. To je, ka`e
ona, opredelilo Skup{tinu
grada da odustane od projekta
i "razre{i problem toplovo-
da" na Novom Beogradu. 

Po{to su napravqene ana-
lize {ta sa ve} izgra|enim
toplovodom u du`ini od 4,5
kilometara, sa ~eli~nim ce-

vima ukupne du`ine oko de-
vet kilometara, davno posta-
vqenim, u dva pravca, u beto-
niranom kanalu gra|enom za
toplovod iz Obrenovca, po-
sao je preuzelo JKP "Beoe-
lektrane". Zamenik direkto-
ra "Beoelektrana" Miodrag
Bo`ovi}, koji je u to vreme
bio prvi ~ovek ovog javnog
komunalnog preduze}a, sma-
tra da je izabrana najboqa
varijanta, jer su cevi izva|e-
ne pro{le jeseni i sme{te-
ne u krug TE-TO na Novom
Beogradu, odakle }e se na
tenderu prodati.

- Sve je ura|eno u dogovoru
sa nadle`nima u Skup{ti-
ni grada i ve} je bilo vreme
da se okon~a o~ajni~ki poku-
{aj iz vremena sankcija da
se toplota dovodi iz Obre-
novca - ka`e Bo`ovi} i do-
daje da }e iz ove avanture,
koja nikada nije bila dobro

re{ewe za daqinsko greja-
we Beograda, barem cevi bi-
ti unov~ene.

Svi na{i poku{aji da sa-
znamo koliko je u me|uvreme-
nu sredstava ulo`eno u pro-
jekat daqinskog grejawa No-
vog Beograda iz TENT-a, ~i-
ja je prvobitna vrednost ob-
ra~unata na oko 130 milio-
na dolara, nisu urodili
plodom. Jedni govore o 20,
drugi o 30 miliona dolara,
ali svi na{i sagovornici
saglasni su da je 85 odsto

ulo`enih sredstava dato za
toplovod, iz koga su sada ce-
vi izva|ene, a kanal }e biti
zatrpan. Pored toplovoda,
podignuta je i ~eli~na kon-
strukcija za most preko Sa-
ve, kod TENT-a "A", kao i
put do Boqevaca, a nabavqen
je i deo opreme za rekon-
strukciju turbine na {estom
bloku TENT-a "A". Mostu i
putu na}i }e se namena, a
opremi...

Javno, niko ne postavqa
pitawe ba~enih para. Kopqa
se lome malo oko forme (ako
je re~ samo o formi), vi{e
oko su{tine. Recimo, za{to
EPS nije u~estvovao u odlu-
~ivawu o sudbini ovog pro-
jekta? Mada nezvani~no, do-
bili smo potvrde da je i Mi-
nistarstvo za rudarstvo i
energetiku bilo zate~eno va-
|ewem toplovodnih cevi na
Novom Beogradu. Tako|e, na-

gove{teno nam je da ni
ENTEL-ova studija nije
verifikovani dokument,
na osnovu koga je Skup-
{tina grada mogla da do-
nese pravosna`nu odluku
iako po novom Zakonu o
energetici lokalna sa-
mouprava ima sve inge-
rencije u obezbe|ivawu

toplotne energije za gra|ane. 
Da bi sve bilo kompliko-

vanije, sa odustajawem grad-
ske vlasti Beograda od greja-
wa iz Obrenovca poklopila
se realizacija ameri~ke do-
nacije za izradu studije o
opravdanosti gradwe velike
elektrane-toplane na gas na
Novom Beogradu. Da ne bude
zabune, donacija je prihva}e-
na pre dve godine, potpisom
tada{weg zamenika mini-
stra energetike. Dakle, do-
nacija je dobijena pre nego

{to je Beograd formalno od-
ustao od grejawa iz TENT-a.
Na po~etak realizacije do-
nacije se ~ekalo do ovih da-
na. Mada ~lanovi komisije za
izbor konsultanta nisu `e-
leli da govore o aspektima
ove studije, pozivaju}i se na
obavezu da ne daju izjave za
javnost, nekoliko na{ih sa-
govornika potvrdilo nam je
da }e studiju opravdanosti
raditi �����	� i da se ve}
podu`e ~eka da donator, od-
nosno ameri~ka Agencija za
podsticawe izvoza (
��),
stavi svoj potpis na ugovor sa
�����	�-om, koji je ve} pot-
pisalo na{e Ministarstvo
energetike. Za izradu ove
studije Amerikanci su dali
donaciju vrednu 750 hiqada
dolara.

Ne samo u lai~koj javno-
sti, vremensko podudarawe
pripreme studije za opravda-
nost gradwe gasne elektrane
i odustajawa od grejawa iz
Obrenovca stvorilo je nedo-
umice o ciqevima koji `ele
da se postignu u energetskom
razvoju. Jo{ pro{le godine
Sindikat EPS-a oglasio se
tvrdwom da gasni lobi u Sr-
biji `eli da potisne ugaq i
da zatvori TENT. Nijedan
od na{ih sagovornika, me|u-
tim, nije `eleo da elabori-
ra ovu tezu. 

Uostalom, i sama gradwa
gasne elektrane-toplane na
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Beograd tro{i petinu 
elektri~ne energije i 

polovinu toplote sistema 
daqinskih grejawa u Srbiji

Gradska vlast dala je
primat daqinskom 
grejawu na prirodni gas:
TE-TO Novi Beograd 
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dugom je {tapu. Ako se studi-
jom i doka`e da je na Novom
Beogradu opravdano graditi
veliko kogeneraciono po-
strojewe, snage od najmawe
250 do eventualno 600 mega-
vata, tek treba na}i novac za
takvu investiciju.

Pomo}nik direktora za
investicije i razvoj u JKP
"Beoelektrane" Dragan No-
vakovi}, koji je bio direktor
EDB-a, ka`e da je u Beogradu
za oko 300 megavata opalo
maksimalno optere}ewe ele-
ktroenergetskog sistema,
kao posledica va`e}eg ta-
rifnog sistema, a podse}a i
da se sve vi{e {iri gasovod-
na mre`a, tako da gradwa ve-
likog kogeneracionog po-
strojewa, za spregnutu proiz-
vodwu elektri~ne energije i
toplote, ne bi bila opravda-
na. On veruje da su u beograd-
skim uslovima prihvatqivi-
je mawe kogeneracije.

Direktor Agencije za ene-
rgetsku efikasnost Srbije
mr Nenad Pavlovi}, me|u-
tim, smatra da ima smisla
graditi gasno-parnu elek-
tranu na lokaciji TE-TO
Novi Beograd, jer Beograd
tro{i petinu elektri~ne
energije u Srbiji i polovinu
toplote sistema daqinskih
grejawa u na{oj republici.
Kao dodatne argumente navo-
di to {to je ova lokacija u
centru potro{we elektri~-

ne energije i sa velikim
konzumom kori{}ewa toplo-
te, tako da bi ukupna kori-
snost kogeneracije mogla da
dostigne 85 do 90 odsto.

Zanimqivo je da grad Beo-
grad jo{ nema strategiju
razvoja energetike, ali, ka-
ko je rekla gospo|a Jevtovi}-
Karamata, u toku su pripre-
me za izradu ovog zna~ajnog
dokumenta. Za razliku od
grada, JKP "Beoelektrane"
donele su Strate{ki plan
razvoja TE-TO do 2010. godi-
ne i u wemu, prema re~ima
pomo}nika tehni~kog di-
rektora Voje Trkuqe, iska-
zale stav da }e se baviti i

proizvodwom elektri~ne
energije. Trkuqa ka`e da
"Beoelektrane" polaze od
toga da je budu}nost bilo ko-
je jedinice koja se bavi pro-
izvodwom toplote vrlo ne-
izvesna bez proizvodwe
elektri~ne energije. Ali,
dodaje on, problem je u tome
{to je te{ko praviti jasne
planove bez bilansa potreba
i projektovanih cena ener-
genata i proizvoda.

Na odre|uju}i uticaj ula-
znih podataka za procewiva-
we opravdanosti nekog pro-
jekta pozvao se i direktor
ENTEL-a Mladen Simovi},
obja{wavaju}i studiju koju
je ova renomirana institu-
cija radila radi procene
opravdanosti nastavka pro-
jekta daqinskog grejawa Be-
ograda iz TENT-a. Po{to je
insistirao na tome da EN-
TEL nije dao kona~nu oce-
nu, koja je, ka`e on, stvar na-
ru~ioca studije, odnosno in-
vestitora, ve} je samo sa raz-
li~itih aspekata analizi-
rao isplativost nastavka
projekta, Simovi} je, na kra-
ju, ipak precizirao:

- Ne, Skup{tini grada ni-
je dostavqena kona~na ver-
zija studije o opravdanosti
nastavka realizacije projek-
ta daqinskog grejawa iz
Obrenovca, ili "Kolubare".
Iz ENTEL-a je upu}ena rad-
na verzija, sa vi{e alterna-
tiva, koja, prema na{oj pro-
ceduri, mo`e da pretrpi iz-
mene u zavisnosti od pri-
medbi investitora, odnosno
naru~ioca, a ukoliko takvih

primedbi nema, onda se ta
verzija mo`e smatrati ko-
na~nom. 

Dakle, da pojasnimo, ne
radi se o tome da je Gradska
skup{tina od projekta da-
qinskog grejawa iz TENT-a,
u koji je u me|uvremenu ulo-
`eno 30 ili 40 miliona do-
lara, odustala, kako mo`e da
se ~uje, rukovode}i se draft-
verzijom (nacrtom) studije,
ve} naprosto nije imala
primedbe na ono {to joj je
ponu|eno, te je tako nacrtu
dala zna~ewe verifikova-
nog dokumenta, izabrav{i
po grad najpovoqniju vari-
jantu.

Da li je to najpovoqnije
re{ewe i s aspekta energet-
ske efikasnosti Republike
i za{tite `ivotne sredine
u Srbiji, pitali smo dr Mi-
odraga Mesarovi}a, gene-
ralnog sekretara Komiteta
Svetskog saveta za energiju u
Srbiji i Crnoj Gori.

- Energetska politika Be-
ograda jeste, i bi}e sve vi{e,
ogledni primer u Srbiji za
ispuwavawe obaveza koje se
preuzimaju ugovorom o ener-
getskoj zajednici jugoisto~-
ne Evrope i ratifikovawem
Kjoto protokola. Energeti-
ka ima globalni karakter, te
se smernice wenog odr`i-
vog razvoja utvr|uju na glo-
balnom nivou u svetu, a da ne
govorimo o nivou jedne ze-
mqe. Jedini na~in da se
ostvaruje energetska efika-
snost i smawuje emisija
ugqendioksida jeste da se
potrebna energija, i elek-
tri~na i toplotna, proizvo-
di iz iste koli~ine goriva.
Ako Beograd odustaje od da-
qinskog grejawa iz TENT-a,
u kome je propu{tena prili-
ka da se revitalizacijom
blokova omogu}i spregnuta
proizvodwa elektri~ne
energije i toplote, onda to
zna~i da }e ugaq i daqe slu-
`iti samo za proizvodwu
elektri~ne energije, a da }e
drugi energent, uvozni pri-
rodni gas, biti primaran u
proizvodwi toplote. Na taj
na~in te{ko se mogu obezbe-
diti smawivawe ukupne emi-
sije ugqendioksida i ubla-
`avawe energetske zavisno-
sti Srbije od uvoza. �

Anka Cvijanovi}

Pri~a o daqinskom grejawu Novog Beograda ima jo{ jedan
aspekt, a to je {ta da se uradi sa starim gasnim turbinama,
koje su fakti~ki odradile svoj vek, ali ne na gas nego na si-
rovi benzin, odnosno mazut. Po~etak rada ovog postrojewa za
istovremenu, kombinovanu proizvodwu elektri~ne i toplotne
energije datira iz 1965. godine i prevashodna namena bila je
da pokrije vr{no optere}ewe elektroenergetskog sistema u
Srbiji. Posledwih godina, me|utim, tri turbine od po 35 me-
gavata nisu ni ukqu~ivane i samo su u grejnoj sezoni radili
kotlovi, utilizatori, i to uglavnom na mazut. 

Studijom koju je radio ENTEL za Svetsku banku, radi odobra-
vawa kredita za revitalizaciju ovog postrojewa, pokazano je da
ne mo`e da se postigne povra}aj sredstava prema ��� uslovima,
koji su najpovoqniji za uzimawe kredita, ali i veoma rigorozni
u pogledu ekonomi~nosti projekta. Ipak, kako je rekao dr Mesa-
rovi}, to ne zna~i da se ovih turbina treba odre}i. Analiti~ki
je dokazano da je isplativo da se one poprave, sa malim ulaga-
wima, kako bi mogle da rade jo{ pet-{est godina, te da se u me-
|uvremenu obezbede sredstva za nabavku nove opreme. Pri tome,
veoma je bitno da se sa~uva postoje}a namena lokacije i o~uva
infrastruktura, jer novo kogeneraciono postrojewe na gas,
istog ili sli~nog kapaciteta, mo`e da ima zna~ajnu funkciju u
ukupnoj energetskoj stabilnosti Beograda.

Gasne turbine na popravci


